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Az  Erdélyi  Magyar  Néppárt  a  palagáz  feltárásával  és
kitermelésével  kapcsolatos  valamennyi  munkálatot  ellenez  –
jelentette ki Zatykó Gyula, a párt alelnöke annak apropóján,
hogy a bukaresti kormány engedélyével egy kanadai kőolajipari
társaság próbafúrásokat végezhet a Bihar megyei Félixfürdőn
palagáz-feltárás céljából.

Csütörtöki  sajtótájékoztatóján  Zatykó  felsorakoztatta  azokat  az  érveket,  amelyek  a  kitermelés
mellett és ellen szólnak, és ezeket egybevetve megállapította: minden észérv a kútfúrások ellen
szól nemcsak Félixfürdőn, hanem az egész országban.

A palagáz kitermelése nemcsak a környezetet károsítja, hanem a környéken élők egészségére is
ártalmas. A kitermeléskor alkalmazott rétegrepesztés során fokozottan rákkeltő vegyi anyagokat
használnak, ugyanakkor figyelemre méltó tény az is, hogy egy repesztés mintegy 15 millió liter,
több mint 300 vegyi anyaggal összekevert vizet igényel, mely vízmennyiség tízezer lakos egyéves
fogyasztását jelenti – részletezte a Néppárt alelnöke. Hozzátette: a világméretű ivóvízhiány miatt
nem szabad ennyi vizet elpazarolni. Ráadásul a repesztőfolyadék nagy része a föld alatt marad, így
elég néhány év, hogy természetes ivóvízkészletünket beszennyezze. A termálfürdői miatt népszerű
Félixfürdő esetében ez többszörösen is veszélyes. A beruházás beláthatatlan következményekkel
járhat a környék idegenforgalma szempontjából – mutatott rá Zatykó.

Arra is felhívta a figyelmet, hogy az eljárás során használt vegyi anyagok a talajt is beszennyezik,
és  a  föld  alatt  természetesen  előforduló  veszélyes  anyagokkal  keveredve  további  mérgezési
kockázatot jelenthetnek. Ugyanakkor előfordulhat, hogy a rétegrepesztéshez szeizmikus aktivitás is
társul, mely a lakóházakra nézve jelent veszélyt.

A palagáz ellen szól  az is,  hogy az amerikai  tapasztalatok szerint a kitermelés következtében
egészségre  káros  anyagok  –  szemirritációt,  fejfájást,  torokfájást,  légzési  nehézségeket,  rákos
daganatokat okozó benzén és butaidén – kerülnek a levegőbe.



A fogyóban lévő gázkészletek problémájára Zatykó szerint a zöld energia felhasználása nyújthat
megoldást, amely nem káros a környezetünkre. A palagáz-kitermelésre fordított pénzösszegeket a
megújuló energiaforrások felkutatására kellene fordítani.  Annál  is  inkább, mivel  az EU 2050-re
80-90  százalékkal  szeretné  csökkenteni  az  üvegházhatású  gázok  kibocsátását,  ezért  a
palagáz-kitermelés  nem  jelenthetne  hosszabb  távon  megoldást.

Végül a néppárti  elöljáró úgy vélekedett: a palagáz-kitermelési tervek, melyekből a helyieknek
semmilyen hasznuk nem származik, jól mutatják, hogy miképpen hagyja figyelmen kívül a helyi
közösségek akaratát a központi hatalom és miért van szükség az önrendelkezésre Erdélyben.

Az Erdélyi Magyar Néppárt minden lehetséges eszközzel tiltakozik a palagáz-kitermelés ellen, és
segíteni fog a civilek által kezdeményezett aláírásgyűjtésben – hangzott el a sajtótájékoztatón.
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